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MINDENSZENTEK ÜNNEPE                    C év              1– 4 oldal 

 

Olv.: Jel 7,2-4.9-14 – 1Jn 3,1-3 – Mt 5,1-12a 

A hegyi beszédből a nyolc boldogság  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

Mindenszentek ünnepe van! 

Szeretnénk figyelni a szentek üzenetére! 

 

Kedves Testvérek! A szentek valahogy úgy üzennek, mint a művészek, akik az utánuk 
jövőknek üzennek az alkotásaikkal. Talán mondhatom így, a szentek az élet művészei - de a 

szó nemes értelmében - és a szeretet hősei! Az idei esztendő nagyböjtjén, Nagybányán 
tartottam lelkigyakorlatot. A város történetével kapcsolatos könyvet lapozgattam és rátaláltam 
a város 1360-ból származó pecsétjére. A pecsétet első Szent István királyunk képe díszíti, a 
következő írás olvasható rajta latinul: 
 

A város polgárainak egymás iránti szeretete 

a város erőssége! 

 

A szentek üzenete tanít bennünket az egymás iránti szeretetre,  
mert erre épül az életünk! Tartsunk önvizsgálatot! 

 

 

Szentbeszéd 

A mai ünneplésünket azzal kezdtük, 
hogy szeretnénk odafigyelni a szentek üzenetére! 

 

Kedves Testvérek! Annál is inkább fontos ez, mert olyan világban élünk, ahol a 
keresztényeknek nem akarnak helyet adni! Nemrégen meg is jelent egy könyv, a címe:  
 

Van-e helye a keresztényeknek a mai világban?  
Hogyan gondolkodik erről a világ - az legyen az ő dolga.  
De mi hogyan gondolkodunk  

a hivatásunkról, a küldetésünkről, az a mi kötelességünk! 
 

Ezért nagyon fontos az, hogy odafigyeljünk a szentek üzenetére! Kik ezek a fehér ruhába 
öltözöttek? Az evangélium is felvetette ezt a kérdést: Kik ezek? Honnan jöttek? Azt hallottuk, 
hogy a szentek fehérre mosták ruhájukat a Bárány vérében!  
 

Tehát a szentek küldetése  
valamiképpen csatlakozik a Bárány áldozatához, Krisztus áldozatához, 
aki értünk lett Emberré, aki értünk halt halált, mert szeretett minket! 

 

A szentmise bevezetőjében a nagybányai könyvben említett pecsétet pár évvel ezelőtt 
elkészítették művészi alkotásként és ki is állították. Gyorsan el is lopták, azóta is keresik. 
Abban a könyvben egy gyönyörű mondat került papírra. A tatárok pusztítása után van az 
ország. A második honfoglalásnak, a második városalapításnak nevezték azt az időt. Ott 
olvastam a következő mondatot: 
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Tanuljuk meg a dolgokat használni, 
az embereket meg szeretni! 

 

Nem csak a szentek üzennek, hanem 1360-ból a Nagybányán élő eleink is üzennek, akik 

abban az időben szinte teljes egészében németajkúak voltak. Az addig ott élő magyarokat 
kiirtották és ők betelepülők voltak azon a környéken és abban a városban is. 
 

Kik ezek a szentek?  
Ha meg akarjuk érteni az ő üzenetüket, akkor azt kell magunkban tisztázni: kik ők? A teológia 
sok mindent mond a szentekkel kapcsolatosan, de nem teológizálni kell. Az élet gyakorlat! A 
teológia legfeljebb inspirálja, motiválja az embert, hogy a mindennapok gyakorlatában helyt 
tudjon állni. Sokszor gondolkodtam ezen a kérdésen az elmúlt évtizedek során, de most egyre 
inkább abban erősödöm meg:  

 

A szentek Isten barátai! 

 

Ezzel a bátorító, de ugyanakkor próbára tevő kijelentéssel szembesüljünk: a szentek Isten 
barátai! Ahhoz, hogy értsük, mit jelent és miben áll ez a barátság, ahhoz azt kell tudnunk, 
hogy ki az Isten, akinek barátai a szentek és akinek a barátai szeretnénk lenni mi is. Ez azért 
oly nagyon fontos, mert vagy jelen lesz általunk az Isten itt a mi hazánkban és Európában, 
vagy… Igaz, hogy ez a földrész hátat fordított az Istennek, de  
 

a mi küldetésünk, a keresztények küldetése 

mégiscsak Isten jelenlétét akarja valamiképpen igazolni  
a mi emberi életünkben! 

 

Ki az Isten 
Ki az Isten? Szent! Itt van az egészen sajátos kapcsolat a szent Isten és a szentek között! A 
mindennapok gondolkodása szerint mit jelent az Isten szentsége? Isten szent és ez azt jelenti, 
hogy jó vele! A szentség azt jelenti: jó Vele! A szent ember az, akivel jó lenni! Faggassuk ezt 
a fogalmat: 

  

Miért jó az Isten mellett, a szent Isten mellett? 

Azért, mert az Isten szeret 
és az Isten az ember szövetségese! 

 

Ezt a két igazságot kell a magunk számára kibontani, hogy mit jelent az Isten szeretete és mit 
jelent az, hogy Isten szövetségese az embernek?  
 

Isten szeret 
Isten egyszerűen: értünk van! Aki szeret, az a másikért van!  
Az Isten értünk van! Ezért Isten! 

 

Isten az ember szövetségese 

Isten az ember szövetségese: hűséges és csak az ember javát akarja!  
A hűséges szövetséges igazolja a másik embert: az odaadásával! 

  

Mit kell megtanulnunk a szentektől 
A szentek az Isten barátai! Mit kell tőlük megtanulnunk? Azt az életelvet kell megtanulnunk, 

hogy mi szentek legyünk! Olyan emberek legyünk, akikkel jó lenni! Olyan emberek legyünk, 
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akikkel szívesen vannak az emberek. Miért? Azért, mert megtapasztalják a szeretetünket és 
megtapasztalják azt, hogy mi az emberek szövetségesei vagyunk!  

Vagy egymásért élünk, vagy elhibáztuk az emberi élet értelmét! 

 

Az egymás iránti szeretetet 
Ez az egyik, amit meg kell tanulnunk a szentektől:  
az egymás iránti szeretetet! 
 

Szeretetem a másik ember iránt:  
akiért vagyunk, akiért áldozatot hozunk,  
akinek tudok megbocsátani, 
akivel tudok újra kezdeni, 
akivel együtt építjük a közös életünket! 

 

Szövetségesei vagyunk egymásnak  
Ez a másik, amit meg kell tanulnunk a szentektől:  
Szövetségesei vagyunk a másik embernek!  
 

Szövetségesnek lenni a másik emberrel azt jelenti:  
mindegy, hogy a másik ember hogy gondolkodik,  
mindegy, hogy a másik embernek milyenek a törekvései,  
az ember csak a másik ember javát akarhatja! 

 

A mai ünnep nagyon egyszerűen erről szól! 

A szentek Isten barátai! 

Isten az élet szerzője! 

Isten az élet tanítómestere Jézus Krisztus által! 

A szentek azok, akik jó tanulónak bizonyultak! 

 

A szentek minket is arra akarnak rávenni,  
hogy ez a világ egyre inkább olyan legyen, amilyennek az Isten eltervezte! 
Emberi életünk is olyan legyen, amilyennek az Isten elgondolta!  

 

Itt jön vissza: Tanuljuk meg a dolgokat használni, egymást meg szeretni!  
Nem fordítva: a dolgokat szeretni az embereket meg kihasználni.  
Az út egyértelmű, a szavak is egyértelműek, ne ferdítsük el ezeket!  

 

Tegnap este Nyíri professzor úr gondozója volt itt az esti szentmisén.  
Nyíri professzor úr, amikor ezt a mai evangéliumot nekünk magyarázta, akkor a következő 
félmondattal értelmezte a szentek boldogságát: 
 

A szentek mindenek ellenére emberek! 

A szentek mindenek ellenére szentek! 

 

Minek ellenére?  

Annak ellenére, hogy szomorúak lehetnek, sírhatnak, 
üldözhetik őket, sok gondjuk és bajuk lehet,  
annak ellenére emberek maradnak!  

Annak ellenére szentek lesznek,  
az emberek testvérei, az emberek jóakarói, az emberek jótevői!  
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Gondolkodjunk el ennek a mai ünnepnek üzenetén.  
Vegyünk bátorságot, hogy a szentek nyomába szegődjünk,  
mert csak ezen az úton járva lehet helyünk ebben a világban!  

 

Olyan a világ, amilyen! 

A világ annyi gondot, bajt, fájdalmat okoz nekünk, amennyit! 

Ezeknek ellenére őrizzük meg emberarcunkat! 

Sőt, legyünk emberszerető emberek! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Ezt a szentmisét a kereszténység megújulásáért ajánlom fel, 
csatlakozzanak a gondolathoz. Azt be kell látnunk, hogy mi keresztények kivonultunk a 
világból, mert nem könnyű a világban keresztényként élni! Ezt a könnyebb utat választottuk! 

  

Sajnos kivonultunk a templomokból is! 
Nyilvánvaló, ez a hitünk megfogyatkozása is! 

 

Most szombaton egy faluban voltam, ahol a csángó magyarok ünnepeltek. Ezek a sokat 
szenvedett magyar testvéreink végigjárták a Kárpát-medencét, aztán azon kívülre is el kellett 
menniük, aztán visszakerültek valahogy mégis. Az volt az első gondjuk, - miközben egy 
batyu volt a kezükben, semmi több, - hogy templomot építsenek maguknak, ahol a család 
összegyűl! Ma mindig a családról van szó, ismerjük a problémákat!  
 

De az Isten családja… 

Imádkozzunk azért, hogy a helyünkre találjunk 

ebben a nagyon sajátosan gondolkodó világban! 

 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Holnap halottak napja, este ½ 6 órakor lesz szentmise a halottainkért, hogy 
méltóképpen emlékezzünk. Kívánok mindenkinek jó temetőlátogatásokat. Örömmel látja az 
ember, hogy milyen tömegek mennek a temetőkbe. Tegnap az egri temetőben voltunk, az 
ottani volt Irgalmas Rendi szerzetesek sírját rendeztük és imádkoztunk értük. Hatalmas tömeg 
volt ott is, nyilván itt Budapesten is tömegek mentek a temetőkbe. 
 

Ennek a temetőlátogatásnak mindenképpen pozitív az üzenete! 

Éljünk a jó emlékekből, 
a rossz tapasztalatokat használjuk fel 

 egy jobb folytatás érdekében! 

 


